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Hétköznapi hőseinkHétköznapi hőseink
Bár az elmúlt hetek szárazfűtüzei miatt igen sokszor láthattunk tűzoltóautót villogva közlekedni, ennek ellenére 
is a mentőszolgálat munkatársai használják legtöbbször a megkülönböztető jelzéseket városunkban. A helyszínre 
érkezésre vonatkozóan igazából nem létezik „normaidő”, hiszen a sürgősség fokát a beteg állapota, a kiérkezés 
idejét pedig a pillanatnyi szabad mentőkapacitás is meghatározza. A mentők évi egymillió történése között mintegy 
harmincezer esetben valódi életmentésre is szükség van, ami azt jelenti, hogy ilyenkor minden perc számít, sőt 
minden másodpercnek jelentősége van. Dovala Attila mentőtiszttel, az Ózdi Mentőállomás vezetőjével 
beszélgettünk, aki harmincöt éve kezdett dolgozni az egészségügyben.
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AZ IRODALOM
25 ÉVE
Igazi közösséggé kovácsolódott
az Ózdi Szép Szó Irodalmi Kör

AZ OLVASÁS ÖRÖM
Eredetileg pedagógusnak
készült a könyvtárvezető

Megemelt összegből,
176 millió forintból aszfaltoznak

Kezdődhet az
útfejlesztés



Ezt követően már nem kellett sokat várni                  
a munkálatok tényleges megkezdésére. 
Tavaly tavasszal a szakemberek nekiláttak 
az előzetes állapotfelvételek elkészítésé-
nek. Dokumentálták az akkori állapotot, 
hogy a helyreállítás során ezeket a felvéte-
leket felhasználhassák. Nyáron aztán 
felhangzott a munkagépek zaja. A Belváros 
1-gyel, vagyis Ráctaggal és környékével 
vette kezdetét a csatornázás. Ebben az 
időszakban több utcafórumot is tartottak 
az érintett szakemberek.

Városunkban már régóta nagy érdeklődés 
övezi a csatornaprojektet. Még 2008-ban 
indult el a program, azonban a jogszabályi 
háttér és egyéb körülmények folyamatos 
változása miatt sokáig bizonytalan volt a 
kivitelezés megkezdése. Janiczak Dávid 
polgármester 2017 decemberében írta alá 
a vonatkozó szerződést, a kormány pedig 
megemelte a támogatás összegét.

A következő év januárjában aztán bemutat-
koztak a kivitelezésben résztvevő konzorciumi 
cégek: a Mészáros és Mészáros Kft., valamint 
az Euroaszfalt Kft. Ők már több országos 
projektben is dolgoztak együtt. Ekkor a tervek 
elfogadásáról, a közműszolgáltatókkal való 
egyeztetésről és a lehetséges ütemtervről is 
szó esett. A kivitelező munkatársai elmond-
ták, nekik is érdekük, hogy a projekt a lehető 
leggyorsabban megvalósuljon.

kadt a munka. A téli időszakban nem merül-
tek fel problémák, így akadálymentesen 
tudtak ismét hozzáfogni a megvalósításhoz.

A Kertváros célterületen az elhelyezkedés 
miatt nincs könnyű dolguk az Euroaszfalt  
szakembereinek. Ugyanis a szennyvízcsa-
tornát kell a legmélyebbre fektetni, ám 
korábban minden más közmű elkészült 
már. A munkát ezért itt közműfeltárással 
kellett kezdeni, ezek után tudták bizton-
sággal meghatározni a gerincvezeték 
helyét. A Mészáros és Mészáros Kft. dolgo-
zóinak a Csépányi út jelentheti majd a 
legnagyobb kihívást, részben a forgalom 
nagysága, részben pedig az érintett utcák 
elhelyezkedése miatt.

A szakemberek szerint eddig ideális körül-
mények között halad az építés, és a lakók is 
ott segítik a dolgozókat, ahol csak tudják.               
A kivitelezők szeretnék ebben az esztendő-
ben befejezni a gerincvezeték lefektetését, 
a házi bekötéseket és az átemelő szivattyúk 
telepítését, hogy a következő évre már csak 
a helyreállítási feladatok maradjanak.

A nagy meleg ugyan valamelyest hátráltat-
ta a munkát, a kivitelezők azonban folya-
matosan haladtak. A város több területén 
dolgoztak egyszerre, hiszen Táblában a 
konzorcium másik tagja is nekilátott a 
megvalósításnak. Novemberre két új 
célterületet értek el a konzorciumi cégek 
dolgozói. Az egyik csapat Szentsimon két 
utcájában végezte a házi bekötéseket és a 
gerincvezeték kiépítését. Ahogy akkor 
elmondták: a tervek szerint haladt az 
építés. Bár a reggeli mínuszok miatt a föld 
felszíne megfagyott, ez nem hátráltatta a 
munkálatokat. Szintén dolgoztak a 
szakemberek Kistóban.

Télen tervezett leállás következett a kivite-
lezésben. Ahogyan az idő megenyhült, 
megtartották az utolsó munkaterület 
átadás-átvételi eljárását is. Ez azt jelenti, 
hogy Hódoscsépányon is megkezdhették a 
munkát a szakemberek. Az egyeztetésen 
képviseltette magát többek között 
városunk önkormányzata, valamint a gáz- 
és áramszolgáltató cégek, illetve az ÉRV Zrt. 
is. Az építéssel kapcsolatban senkinek nem 
volt kifogása, vagy olyan észrevétele, amely 
akadályozná a projekt folytatását. Ezzel 

párhuzamosan újraindulha-
tott a kivitelezés azokon 
a területeken is, ahol 
decemberben félbesza-

Az utolsó célterületen is elkezdődtek a csatornázási munkálatok.                       
A város több pontján egyidejűleg zúgnak a gépek, a szakemberek 
szerint pedig a körülmények is ideálisak. Úgy tervezik, hogy még 

ebben az évben befejezik a gerincvezeték lefektetését, a házi 
bekötéseket és az átemelő szivattyúk telepítését. Így jövőre már 
csak a helyreállítási feladatok maradnának.

CÉLEGYENESBEN A CSATORNÁZÁS
JÓ ÜTEMBEN HALAD A BERUHÁZÁS,

A KIVITELEZŐK MÁR AZ UTOLSÓ MUNKATERÜLETET IS BIRTOKBA VETTÉK

Kohéziós Alap
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Ami egykor előny volt, mára inkább hátrány-
nak számít: Ózd úthálózata más, hasonló 
méretű településekhez képest jóval korábban 
épült ki. Volt idő, amikor még a garázssorokra 
is jutott az aszfaltból. Mostanra azonban 
jelentősen leromlott az utak állapota, legyen 
szó a Magyar Közút fenntartásában lévő 
főútvonalakról, vagy az önkormányzat 
kezelésében lévő mellékutakról. Városszerte 
kátyúk nehezítik a közlekedést, de van, ahol 
soha nem volt szilárd burkolat.

Ahhoz, hogy Ózd összes rossz minőségű, 
önkormányzati fenntartású útja megújul-
hasson, mintegy 8-900 millió forintra 
lenne szükség. Ennyi pénz nem áll rendel-
kezésre, a 2019-es költségvetés elfoga-
dásakor azonban a városatyák 150 millió 
forintot különítettek el aszfaltozásra.                     
A felosztás  vitákat váltott ki.

Először március 21-én, rendkívüli ülésen 
vitatták meg a tervezetet. Több ellenzéki 
képviselő kifogásolta az egyeztetések hiányát, 
valamint azt, hogy a tízből csupán öt körzetet 
érintene a fejlesztés. Voltak, akik kampányfo-
gásnak nevezték az előterjesztést.

Egy héttel később már jelentős lakossági 
érdeklődés mellett ült össze újra a képvise-
lő-testület. Ekkor lényegében változatlan 
formában tárgyaltak a napirendről, csupán 
az érintett szakaszok hossza módosult a 
költségbecslések változása miatt. A grémi-
um második nekifutásra sem szavazta meg 
a tervezetet. Janiczak Dávid azzal zárta az 
ülést, hogy a következő héten közösen 
bejárhatják a területeket. Így kompromisszu-
mos megoldás születhet, és minél hamarabb 
elkezdődhet az útépítés.

Április elején aztán a polgármester négy terüle-
ti képviselővel és szakemberekkel járta végig 
Ózd legrosszabbnak tartott útjait. Először Tóth 
Pállal sétáltak a Bolyki főút egy szakaszán, 
majd az Árpád vezér úton. Ezt követően Vitális 
István mutatta meg a Szeder utcát, majd a 
Bolyki főút és a Bolyky Tamás út kátyúkkal 
tördelt kereszteződését, végül a Liget utcát. 
Csutor László a hetes, Obbágy Csaba pedig a 
nyolcas körzet leginkább felújításra szoruló 
útjain kalauzolta a polgármestert. A nap végére 
sikerült kompromisszumra jutni.  Egyes utaknál 
az aszfaltozás, máshol pedig a salakozás 
jelenthet megoldást.

A képviselő-testület így április kilencedikén 
már egy átdolgozott előterjesztést tárgyal-
hatott meg. Hogy ne kelljen az eredeti 
tervezetből egy utcát sem kivenni, Janiczak 
Dávid javaslatára megemelték a keretet. 
150 millió helyett 176 millió forintból 
újulhat meg tizenhét szakasz a városban.                     
A többletet az általános tartalékból, illetve 
az egyéb célokra képzett tartalékkeretből 
biztosítják. A tavalyi maradvány felosztása-
kor ezeket a kereteket visszatöltik.

A képviselők ugyan elmondták: időt lehetett 
volna spórolni, ha az első előterjesztést is 
egyeztetés előzi meg, de összességében 
örömmel vették a módosításokat. Vitális István 
a demokrácia győzelmének nevezte a végül 
tizenegy igen szavazattal, egy tartózkodás 
mellett elfogadott új tervezetet. A következő 
lépés a közbeszerzés kiírása, a kivitelező 
kiválasztása lesz. A tervek szerint a munkála-
tok szeptember végéig befejeződnek.

Lendvai Zsolt

Ózd város belterületén
2019. évben felújításra kerülő utak

Damjanich út
(Kőalja úttól-Fráter Gy. utcáig)

Zrínyi út
(82 sz-tól -140. számig)

Akna út
(volt Kultúrháztól-Somsályfő felé)

Hunyadi János utca
(Tábla úttól a Szőlőkalja útig)

Károlyi Mihály utca
(Szentsimon úttól 56 m)

Táncsics telep belső út

Szenna utca teljes hosszban

Mosonyi M. utca teljes hosszban

Kisamerika sor teljes hosszban

Körte völgy teljes hosszban

Bethlen Gábor utca

Rákóczi Gyula utca teljes hosszban

Derkovits Gyula utca teljes hosszban

Center és Bánszállás közötti út

Bolyki főűt 15 -21. mögötti utca

Szeder utca teljes hosszban

Ligeti utca
(21-27. számig)

Két, vitákkal tűzdelt testületi ülést és egy területbejárással összekötött egyeztetést követően megszavazták a képviselők                                                        
a 2019. évi útfejlesztést. Így a polgármester javaslatára megemelt keretből, 176 millió forintból aszfaltozhatnak tizenhét utcában.                              
A tervek szerint szeptember végéig be is fejeződik a munka.

KEZDŐDHET AZ ÚTFEJLESZTÉS
EREDMÉNYES VOLT AZ EGYEZTETÉS, ÍGY MEGEMELT ÖSSZEGBŐL, 

176 MILLIÓ FORINTBÓL ASZFALTOZHATNAK A VÁROSBAN
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HÉTKÖZNAPI HŐSEINK

HÚZÓDJ FÉLRE!

Hogyan került kapcsolatba a mentős 
szakmával?

1981-ben érettségiztem Ózdon, jelentkez-
tem felsőoktatási intézménybe, de nem 
sikerült. Akkoriban apám a kórházban 
dolgozott, és a mentőállomás is ott 
üzemelt. Ismerte az akkori vezetőket,                      
dr. Papp Miklóst, valamint Taliga Lászlót. 
Végül felvettek, és 1981 augusztusától én 
is erősíthettem a köteléket. Az akkori 
csapat tényleg egy kiváló gárda volt, 
minden szempontból. Viszonylag sok fiatal 
dolgozott. Megtetszett ez a szakma, láttam 
lehetőséget benne, hogy elvégezzem a 
szükséges iskolákat, így maradtam. 
1985-ben szakápoló lettem. 1991-ben 

végeztem a Semmelweis Egyetem mentő-
tiszt szakán. Ezt követően kivonulóként, 
valamint szolgálatvezetőként dolgoztam.

Milyen átalakításon esett át a mentőszol-
gálat az elmúlt időszakban, elsősorban a 
térséget érintően?
 
Korábban az esetkocsi csak nappal                       
volt szolgálatban. Esetszám-növekedés 
kapcsán lett huszonnégy órás. A kétezres 
évek elején elvitték a szolgálatvezetést 
Kazincbarcikára és Miskolcra, jelenleg már 
csak Miskolcon van, Kazincbarcika a beteg-
szállítást intézi. A mentőszolgálatot folya-
matosan formálták. Kezdésemkor még 
kilenc-tíz kocsival dolgoztunk, aztán folya-
matosan csökkentették, így mára öt kocsi 
maradt. Akkoriban két adminisztrátor és 
két takarító dolgozott teljes állásban, 
jelenleg egy takarító napi két órában, az 
adminisztrációs munkát az állomásvezető 
végzi. 2013 novemberétől irányítom a helyi 
mentőállomást az előző vezető, Faragó 
Tibor lemondása miatt. Negyvenhárman 
vagyunk jelenleg, ebből öten mentőtisztek, 
valamint tizenkilenc ápoló és tizenkilenc 
gépkocsivezető. Mindannyian kivonuló 
feladatokat látunk el. Három ápoló jelenleg 
iskolába jár, illetve néhány gépkocsivezető 
is bővíti tudását. Egyébként utóbbiak egy 
része már rendelkezik a legmagasabb 
ápolói végzettséggel, mert ez jelentősebb 
anyagi megbecsülést ad.

TECHNIKAI HÁTTÉR

Milyen gépjárműflottával rendelkeznek? 
Az elmúlt időszakban több autó is lecse-
rélődött, ez minek köszönhető?
 
Jelenleg öt gépkocsival dolgozunk, amiből 
három folyamatosan, a nap huszonnégy 
órájában teljesít szolgálatot, és ebből egy 
esetkocsi. Két gépkocsi nappal segít, amelyből 
egy az év minden napján fut. A mentőszolgá-
latot az elmúlt években folyamatosan 
alakították, fejlesztették, ez érintette a 
gépjárműveket, munkaruhát, eszközöket.                         
A kormányzati döntések alapján még új autók, 
valamint egyéb kellékek cseréje is várható a 
következő hónapokban. A jelenleg futó 

gépjárműveink közül négy új Mercedes, 
valamint van egy régebbi típusú, amely 
szintén Mercedes, reméljük az év végére ez is 
eltűnik, és egy új veszi át a helyét.

ÚJ HELYSZÍN?

Korábban szárnyra kapott a hír, hogy új 
helyre, pontosabban a kórház területére 
költözik az állomás. Tulajdonképpen vissza 
oda, ahonnan elindultak, hiszen a kilencve-
nes évek elején még ott végezték a munkát. 
 
Tavaly jelentette be a kormány, hogy további új 
állomások épülnek. Országos szinten 21 
településen, többek között Ózdon is megvaló-
sul a mentőállomásokat érintő fejlesztés.                   
A megyében még Szendrő és Izsófalva 
érintett. Január 10-ig kellett elkészülniük a 
terveknek és az ehhez kapcsolódó engedé-
lyeknek. Ezt követően történik talán a közbe-
szerzés kiírása, majd a kivitelező kiválasztása. 
A legutóbbi vezetői értekezleten elhangzottak 
alapján az ózdi állomást 2020-ban fogják 
elkezdeni, és remélhetőleg átadni.

KÖZÖS ÜGYÜNK!

Az alapítványon, valamint az Országos 
Mentőszolgálaton keresztül már jelentős 
támogatás érkezett az Ózdi Mentőállomás-
ra. Ilyen volt például, amikor városunk 
önkormányzatának képviselői gyűjtöttek 
össze egy nagyobb összeget, amelyből 
lapáthordágyat, húzósíneket és medenceö-
vet sikerült beszerezniük. Év elején egy 
vadonatúj Mercedes típusú esetkocsival 
gazdagodott a gépjárműpark, míg január 
végén egy modern motoros szívóberende-
zéssel is bővülhetett az eszköztár városunk 
acélipari cégének segítségével. Március 
közepén pedig mintegy egymillió forintból 
egy modern gyakorlóbabát, égési kötszere-
ket és érszorítókat sikerült vásárolniuk. Az 
összeget a Fidelitas ózdi szervezete, 
valamint egy megújuló energiaforrásokkal 
foglalkozó vállalkozó biztosította részükre. 
A napokban új gépkocsibeállót alakítottak ki 
az Ózdi Mentőállomás udvarán. A fejlesztés 
Janiczak Dávid polgármester, Dancsok 
Tamás és Zvelihár Gábor közreműködésével 
valósulhatott meg.  

 Véleménye szerint hogyan, mivel lehetne a 
munkájukat hatékonyabbá tenni?

A Mentők a Mentésért Alapítványt 1992-ben az 
akkori vezető, dr. Tóth László hozta létre, és 
azóta működik. A cél az volt, hogy olyan eszkö-
zöket tudjunk beszerezni, amelyek segítik a 
betegellátást, valamint a dolgozók továbbkép-
zését támogatják. Mindig lesznek olyan eszkö-
zök, amelyek jelentősen megkönnyítik a 
munkánkat, de jelenleg nem állnak rendelkezé-
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sünkre. Például egy úgynevezett Lucas mellkas-
kompressziós eszköz, amelynek ára ötmillió 
forintra rúg, de a betegre téve ez biztosítja a 
folyamatos és stabil, egyforma mélységű 
mellkaskompressziót, és felszabadul két kéz, 
ami nagy segítség lehet egy adott szituációban. 
Sok olyan lehetőségünk van, amit ki kellene 
használni. Az adminisztrációs terheket a 
minimálisra csökkenteni, esetleg egy alkalma-
zottat erre a célra felvenni, hiszen egészségügyi 
intézmény vagyunk. Véleményem szerint a 
vezetőnek csak a szakmával kellene foglalkoz-
nia, úgy mint továbbképzések szervezése, 
oktatás a lakosság körében, hiszen sokan 
nincsenek tisztában azzal, hogyan is kellene 
eljárniuk vészhelyzet esetén. 

Bár az elmúlt hetek szárazfűtüzei miatt igen sokszor láthattunk 
tűzoltóautót villogva közlekedni, ennek ellenére is a mentőszolgálat 
munkatársai használják legtöbbször a megkülönböztető jelzéseket 
városunkban. A helyszínre érkezésre vonatkozóan igazából nem 
létezik „normaidő” vagy törvényi előírás, hiszen a sürgősség fokát a 
beteg állapota, a kiérkezés idejét pedig a pillanatnyi szabad mentőka-
pacitás is meghatározza. A hívások teljes egészében Miskolcra futnak 
be, az ózdiak onnan kapják a riasztást. Minden jelzést számítógépen 
rögzítenek, a későbbi esetleges problémák kiküszöbölése érdekében. 
A napi riasztások száma elég tág határok között mozog, négytől 
ötvenig bármennyivel szembe kell nézniük.

- INTERJÚ DOVALA ATTILÁVAL,

AZ ÓZDI MENTŐÁLLOMÁS VEZETŐJÉVEL

Mi is tehetünk érte, hogy a segítség gyorsan a helyszínere érjen. A 
gépjárművezetőknek ilyenkor a szabad út biztosítása a legfontosabb 
feladatuk, hiszen emberéletek múlhatnak rajta. A mentők évi egymillió 
történése között mintegy harmincezer esetben valódi életmentésre is 
szükség van, ami azt jelenti, hogy ilyenkor minden perc számít, sőt 

minden másodpercnek jelentősége van. Mindent megtesznek azért, 
hogy a sürgős ellátást igénylő helyzetekben a lehető leggyorsabban, 
akár percek alatt a helyszínre érkezzen a megfelelő mentőegység, ott 
mielőbb állandósítsák a beteg állapotát egészen a kórházba szállításig. 
Lehet úgy fogalmazni, hogy állapotstabilizálásra vannak kiképezve.



Ülünk az Olvasó színháztermében, a golyós 
dezodor már átitatta a frissen vasalt inget, 
jóllehet pár perce érkeztünk. Ahogy mondani 
szokták, egy gombostűt sem lehetne leejteni. 
És ez jó. Az ózdi kulturális élet pezseg. 
Láthatjuk a város zenés színházát, pesti 
színművészeket, táncosokat, de hallgatha-
tunk akár komolyzenét is.
 
A nagy divat azonban, hogy humoristákat 
megyünk hallgatni, akik kimondják helyet-
tünk, amit mi nem merünk, vagy nagyon is 
merünk, de akkor megbélyegeznek, szervilis 
pojácák mondják a képünkbe a frankót a 
fészbúkon, politikai haszonszerzés céljából, 
ahogy városunk nagy publicistája szokott 
fogalmazni – álnéven persze –, a még nála 
is magasabb színvonalú sajtótermékben.
 
Miközben hasunkat fogjuk a röhögéstől, 
jókat derülünk a máshol már előadott poéno-
kon, nem is gondolunk arra, hogy mi kerül 
több mint háromezer forintba, hisz a tizedik 
sortól már alig látjuk a humorista fizimiská-
ját. A színpadon az égvilágon nem történik 
semmi, végső soron, mintha a rádiókabaré 
felvételén ülnénk. Az ország más vidékein 
persze még drágább a jegy, egy átlagos 
munkáscsalád meg sem tudja fizetni. Mond-
hatnánk, hogy egy DVTK-meccsre is ennyibe 
kerül a belépő, nem is járnak már az emberek, 
s a kultúrához sem sok köze van egy magyar 
élvonalbeli mérkőzésnek.
 
Hol van egy dumaszínházas pódiumra állása 
ahhoz az élményhez, mikor díszletet, jelme-
zeket, mozdulatokat látunk. Mennyi próba, 
mennyi közös munka kell, míg a helyi társu-
lat színpadra visz egy musicalt. De példának 
okáért az egri teátrumba 2300 forintért 
váltottunk jegyet, s azért ott majd 
háromórás műsort kap a pénzéért a 
publikum. A pótszékes telt ház mégis a 
sóderklubos Aranyosinak jött össze.

Ha megenged ennyit az Olvasó, mi a 
Bödőcs-Kőhalmi-Aranyosi triót favorizáljuk, a 
többiek a futottak még. Másnak meg másmi-
lyen az ízlése, s ez így van rendjén. A műsor 
után rendre részt veszünk a „művészsimoga-
tókon”, a fotókat kirakjuk az idővonalunkra, 
mintha idétlen tinédzserek lennénk.

Nyilván jó lenne megérni, hogy Ózdon láthas-
sunk egy Alföldi-, Stohl- vagy Eperjesi-kali-
berű színészt a társulatával, de ez vélhetően 
megfizethetetlen, nem térülne meg. Marad-
nak a másod-harmadvonalbeli fellépők, 
most divatos humoristák és a mieink, az 
ÓMI-sok, akik a minap a Hairt viszik színpad-
ra. Szép színes plakátok hirdették, ma már ők 
is profik. Becsüljük ezt meg, talán föl sem 
fogjuk, mekkora értéket képviselnek...

Kultúr-sok(k)Virág Gedeon vidéki hírlapíró hosszú idő után ismét 
örömét lelte abban, hogy meccsre járhat az ózdi 
katlanba. Stadionnak már ne nevezzük, roskad a 
lelátó, helyenként omladozik, itt még nem húztak 
föl egy modern, fekete-fehér székekkel díszített 
objektumot, mint az ország többi táján, ahol 
véletlenül még a városvezetés is fideszes.

Ha egyelőre a csapatban nincsenek is igazi sztárok, 
a kispadon ott ül Kuntics mester, aki azért letett 
valamit a magyar futball asztalára, ha túl sokat 
nem is. A háttérben pedig egy igazi szövetségi 
kapitány osztogatja a tanácsait, aki bő évtizede 
még a honi futball trónján ülhetett. Most meg 
fotókat tettek föl a mesterről a közösségi médiá-
ban, hogy farmerben meg kötött pulóverben tart 
egyéni képzést. Másnap ki is ment Virág Gedeon, 
hogy a saját szemével győződjön meg erről, de 
akkor már a mágnestábla koronázatlan királya 
nemzeti címeres mackóban trenírozta a fiatalokat. 
Nincs szerencséje Várhidi mesternek ezzel a 
mackóalsóval, mert kapitányként meg abban 
vonult ki a Puskás stadionban, kapott is érte 
hideget-meleget a publikumtól.

A firkász szerette volna megtudni, mennyit 
tesznek zsebre a föntebb említett trénerek 
havonta egy, a megyei első osztályban szereplő 
klubnál, ki is sétált a hétvégi meccsre, hogy egy 
illetékestől megtudakolja, ám a büfé környékén 
azt javasolta neki egy kigyúrt drukker, hogy jobban 
teszi, ha ezt nem firtatja, úgyhogy inkább megivott 
egy kisfröccsöt. Egy szemüveges, őszülő bajszú 
kardigános úr ellenben nehezményezte, hogy a 
ma még ismeretlen futballisták százezrekért 
rúgják a bőrt, de ezt Virág Gedeon csak rosszindu-
latú pletykának tartotta, hisz amatőr szinten 
mindez nem igazán megengedett.

Egy dobozos sörrel hadonászó „nagyokos” ismerte 
a klubvezetőt még abból az időből, amikor a 
Fradiban volt nagy ember, majd más klubokban, 
olvasta a korabeli írásokat a Sport Pluszban. Szerin-
te az akkori ismerősök most majd segítenek a 
szorult helyzetben, mert ha igazak a hírek, akkor 
nagy a baj. Az ÓKSC első embere ugyanis, s ezt bárki 
láthatta a városi tévében, ellentmondásba kevere-
dett a polgármesteri hivatalban történt meghallga-
táson. Mert hát ott két állítás állt szemben egymás-
sal. Szöges ellentétben.
 
Az egyik szerint a honi labdarúgó-szövetség 
halasztást adott a TAO-s pénzek ügyében, amire 
jött a kontra, hogy az MLSZ ilyesmiről nem tud, 
ellenben súlyosan szankcionál. Ne legyenek 
kétségeink – mondta a „pesti” szakértőnk –, hogy 
jó magyar szokás szerint meg lesz oldva az ügy. 
Ebben a sajátos uram-bátyám világban bármi 
megtörténhet. Ha mégsem, akkor az ózdi futball 
megint hatalmas gödörbe zuhanhat, hisz ha pénz 
nem lesz, akkor a zsoldosok is odébb állnak. Virág 
Gedeon vidéki publicista szerint ez korántsem 
akkora baj, mint elsőre gondolnánk. Ebben a 
többiek nem értettek vele egyet, de ráhagyták, 
mivel kezdődött a második félidő.

Meg volt győződve ugyanis, hogy a publikum két 
dolgot akar: vagy minőségi játékosokkal jó meccseket 
a stadionban, vagy helyi kötődésű fiatalokat látni a 
csapatban, akik jutnak, amire jutnak a tehetségükkel. 
Nem tudjuk, hogy mikorra érik be a korábbi kapitány 
által koordinált munka – fogalmazott a firkász a 
győztes meccs után, miközben újabb sört kért ki –, s 
egyáltalán, ki szüreteli le majd a gyümölcsét. Hacsak ki 
nem derül időközben, hogy bűzlik, rohad az egész alap, 
amelyre a magyar foci várát építik…

A virágnak megtiltani… 3.
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Farkas NándorTóth Alexandra

Hogyan került kapcsolatba a mentős 
szakmával?

1981-ben érettségiztem Ózdon, jelentkez-
tem felsőoktatási intézménybe, de nem 
sikerült. Akkoriban apám a kórházban 
dolgozott, és a mentőállomás is ott 
üzemelt. Ismerte az akkori vezetőket,                      
dr. Papp Miklóst, valamint Taliga Lászlót. 
Végül felvettek, és 1981 augusztusától én 
is erősíthettem a köteléket. Az akkori 
csapat tényleg egy kiváló gárda volt, 
minden szempontból. Viszonylag sok fiatal 
dolgozott. Megtetszett ez a szakma, láttam 
lehetőséget benne, hogy elvégezzem a 
szükséges iskolákat, így maradtam. 
1985-ben szakápoló lettem. 1991-ben 

végeztem a Semmelweis Egyetem mentő-
tiszt szakán. Ezt követően kivonulóként, 
valamint szolgálatvezetőként dolgoztam.

Milyen átalakításon esett át a mentőszol-
gálat az elmúlt időszakban, elsősorban a 
térséget érintően?
 
Korábban az esetkocsi csak nappal                       
volt szolgálatban. Esetszám-növekedés 
kapcsán lett huszonnégy órás. A kétezres 
évek elején elvitték a szolgálatvezetést 
Kazincbarcikára és Miskolcra, jelenleg már 
csak Miskolcon van, Kazincbarcika a beteg-
szállítást intézi. A mentőszolgálatot folya-
matosan formálták. Kezdésemkor még 
kilenc-tíz kocsival dolgoztunk, aztán folya-
matosan csökkentették, így mára öt kocsi 
maradt. Akkoriban két adminisztrátor és 
két takarító dolgozott teljes állásban, 
jelenleg egy takarító napi két órában, az 
adminisztrációs munkát az állomásvezető 
végzi. 2013 novemberétől irányítom a helyi 
mentőállomást az előző vezető, Faragó 
Tibor lemondása miatt. Negyvenhárman 
vagyunk jelenleg, ebből öten mentőtisztek, 
valamint tizenkilenc ápoló és tizenkilenc 
gépkocsivezető. Mindannyian kivonuló 
feladatokat látunk el. Három ápoló jelenleg 
iskolába jár, illetve néhány gépkocsivezető 
is bővíti tudását. Egyébként utóbbiak egy 
része már rendelkezik a legmagasabb 
ápolói végzettséggel, mert ez jelentősebb 
anyagi megbecsülést ad.

TECHNIKAI HÁTTÉR

Milyen gépjárműflottával rendelkeznek? 
Az elmúlt időszakban több autó is lecse-
rélődött, ez minek köszönhető?
 
Jelenleg öt gépkocsival dolgozunk, amiből 
három folyamatosan, a nap huszonnégy 
órájában teljesít szolgálatot, és ebből egy 
esetkocsi. Két gépkocsi nappal segít, amelyből 
egy az év minden napján fut. A mentőszolgá-
latot az elmúlt években folyamatosan 
alakították, fejlesztették, ez érintette a 
gépjárműveket, munkaruhát, eszközöket.                         
A kormányzati döntések alapján még új autók, 
valamint egyéb kellékek cseréje is várható a 
következő hónapokban. A jelenleg futó 

gépjárműveink közül négy új Mercedes, 
valamint van egy régebbi típusú, amely 
szintén Mercedes, reméljük az év végére ez is 
eltűnik, és egy új veszi át a helyét.

ÚJ HELYSZÍN?

Korábban szárnyra kapott a hír, hogy új 
helyre, pontosabban a kórház területére 
költözik az állomás. Tulajdonképpen vissza 
oda, ahonnan elindultak, hiszen a kilencve-
nes évek elején még ott végezték a munkát. 
 
Tavaly jelentette be a kormány, hogy további új 
állomások épülnek. Országos szinten 21 
településen, többek között Ózdon is megvaló-
sul a mentőállomásokat érintő fejlesztés.                   
A megyében még Szendrő és Izsófalva 
érintett. Január 10-ig kellett elkészülniük a 
terveknek és az ehhez kapcsolódó engedé-
lyeknek. Ezt követően történik talán a közbe-
szerzés kiírása, majd a kivitelező kiválasztása. 
A legutóbbi vezetői értekezleten elhangzottak 
alapján az ózdi állomást 2020-ban fogják 
elkezdeni, és remélhetőleg átadni.

KÖZÖS ÜGYÜNK!

Az alapítványon, valamint az Országos 
Mentőszolgálaton keresztül már jelentős 
támogatás érkezett az Ózdi Mentőállomás-
ra. Ilyen volt például, amikor városunk 
önkormányzatának képviselői gyűjtöttek 
össze egy nagyobb összeget, amelyből 
lapáthordágyat, húzósíneket és medenceö-
vet sikerült beszerezniük. Év elején egy 
vadonatúj Mercedes típusú esetkocsival 
gazdagodott a gépjárműpark, míg január 
végén egy modern motoros szívóberende-
zéssel is bővülhetett az eszköztár városunk 
acélipari cégének segítségével. Március 
közepén pedig mintegy egymillió forintból 
egy modern gyakorlóbabát, égési kötszere-
ket és érszorítókat sikerült vásárolniuk. Az 
összeget a Fidelitas ózdi szervezete, 
valamint egy megújuló energiaforrásokkal 
foglalkozó vállalkozó biztosította részükre. 
A napokban új gépkocsibeállót alakítottak ki 
az Ózdi Mentőállomás udvarán. A fejlesztés 
Janiczak Dávid polgármester, Dancsok 
Tamás és Zvelihár Gábor közreműködésével 
valósulhatott meg.  

 Véleménye szerint hogyan, mivel lehetne a 
munkájukat hatékonyabbá tenni?

A Mentők a Mentésért Alapítványt 1992-ben az 
akkori vezető, dr. Tóth László hozta létre, és 
azóta működik. A cél az volt, hogy olyan eszkö-
zöket tudjunk beszerezni, amelyek segítik a 
betegellátást, valamint a dolgozók továbbkép-
zését támogatják. Mindig lesznek olyan eszkö-
zök, amelyek jelentősen megkönnyítik a 
munkánkat, de jelenleg nem állnak rendelkezé-
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sünkre. Például egy úgynevezett Lucas mellkas-
kompressziós eszköz, amelynek ára ötmillió 
forintra rúg, de a betegre téve ez biztosítja a 
folyamatos és stabil, egyforma mélységű 
mellkaskompressziót, és felszabadul két kéz, 
ami nagy segítség lehet egy adott szituációban. 
Sok olyan lehetőségünk van, amit ki kellene 
használni. Az adminisztrációs terheket a 
minimálisra csökkenteni, esetleg egy alkalma-
zottat erre a célra felvenni, hiszen egészségügyi 
intézmény vagyunk. Véleményem szerint a 
vezetőnek csak a szakmával kellene foglalkoz-
nia, úgy mint továbbképzések szervezése, 
oktatás a lakosság körében, hiszen sokan 
nincsenek tisztában azzal, hogyan is kellene 
eljárniuk vészhelyzet esetén. 
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NE JÁTSSZUNK A TŰZZEL!NE JÁTSSZUNK A TŰZZEL!
A FELELŐTLEN GYÚJTOGATÓK SOK KÁRT OKOZNAK,
RÁADÁSUL A TŰZOLTÓK KAPACITÁSÁT IS LEKÖTIK

A leégetett területeken hamarabb kizöldül a fű, 
elpusztulnak az élősködők is – mondják sokan, 
ha avarégetésről, szárazfűtüzekről van szó. 
Talán van benne igazság, talán nincs, ilyen 
módon beavatkozni a természeti folyamatok-
ba egyszerűen felelőtlenség, ráadásul veszé-
lyes is. A minap a Dél-Dunántúl eldugott 
szegleteiben autóztam, zöld domboldalak, 
virágzó fák fogadtak. Persze, más az időjárás is 
arra, de valahogy a feketére égetett dombol-
dalak képe nem túl gyakori.

Azt most tegyük félre, ki és miért gyújtja fel 
mezőinket, erdőinket. Lehet az csínytevő 
kisgyermek, saját gazos területeit ily módon 
kezelő lusta gazda, vagy a lángokban örömét 
lelő, a következményekbe bele sem gondoló 
vandál. A végeredmény ugyanaz – nagyon sok 
szempontból kártékonyak ezek a cselekedetek.

Vegyük csak a természetet előbb: aki azt 
mondja, a gyújtogatás elősegíti a megújulást, 
belegondol-e egy kicsit másképp is? Mert 
nemcsak a száraz füvet égetjük, vele pusztul-
nak a friss hajtások. Nemcsak a kártevők lelik 
vesztüket, hanem az ott élő békák, kígyók, 
sündisznók, hasznos rovarok. De elvesszük a 
nagyvadak életterét is. Ők addigi otthonukból 
kiebrudalva talán örökre eltűnnek. És akkor 
még nem is beszéltünk a légszennyezésről, 
abban a térségben, ahol egyébként is kényes 
téma a levegő minősége.

Aki látott már nádast égni, tudja jól, hogy elég 
egy kisebb szél, olyan gyorsan terjed a tűz, 
hogy követni sem könnyű. Pillanatok alatt 
elérhet lakóházat, művelt kertet, játszóteret, 

autót. Inkább örülnénk, hogy ritkák nálunk a 
pusztító erejű erdőtüzek ahelyett, hogy 
magunk generáljuk a problémát. Mert már 
nemcsak a tarlók, a domboldalak égnek, 
hanem a fenyvesek is a hegytetőkön. Vajon 
egy felelőtlen gyújtogató el tudna-e számolni 
saját lelkiismeretével, ha egy kisgyermekes 
család maradna fedél nélkül miatta?

A tűzoltók évről évre rengeteg riasztást 
kapnak szárazfűtűz miatt. Térségünkben 
messze az országos átlag fölötti az efféle 
esetek száma. Április elejéig már mintegy 
négyszázszor kellett kivonulniuk az ózdi 
lánglovagoknak – kilencven százalékban 
ilyen jellegű problémához siettek. Sokszor 
több focipályányi területen kell helytállniuk, 
órákig küzdenek a magasba csapó lángokkal, 
de tudják jól: szélmalomharcot folytatnak. 
Közel hétezer kilométer alig több mint egy 
hónap alatt, és bár pontos számokat nem 
ismerünk, könnyen kijön, hogy sok százezer, 
akár millió forintról van szó.

Az állomány pedig hiába van kiemelkedő 
fizikai állapotban, egyre elcsigázottabb, egyre 
fáradtabb. Eddig még nem volt olyan tűzeset, 
amelyhez ne értek volna ki időben, de                      
ez részben a szerencsének köszönhető.              
Belegondolni is rossz, hogy egy lakástűz 
akkor üti fel a fejét valahol, amikor minden 
egység hatalmas avartűzzel bajlódik.

Hiába lehet akár többmilliós is a bírság, ha 
valakit tetten érnek. Ezt elsősorban a fejekben 
kellene rendbe tenni, a nevelésnek kellene a 
helyén lennie. A felelősségre vonásnak pedig 
szigorúbbnak, ami túlmutat a pénzbírságon.

Elgörbített tükör#

Tüzes nyílvessző
Legutóbb a tatárjárás idején lehetett ennyi 
fölégetett erdőt és domboldalt látni Ózd környé-
kén, mint az idei tavasz beköszöntével. Vélhető-
en Batu kán titkos ügynökei alkalmazzák a 
felperzselt föld taktikáját, akik még mindig IV. 
Béla leszármazottait kergetik, követik a vérvona-
lat. Mi másra gondolhatnánk abból, hogy egy 
nyílvesszőt találtak a Drótos-tetőn. Hacsak arra 
nem, hogy indiánok voltak az elkövetők. De az is 
lehet, hogy hunok. 

Vizsgálták, forgatták a corpus delictit a szemlebi-
zottság tagjai, még a polgármester is kézbe 
vette, és érdekesnek találta a dolgot, pláne a 
kertészet és az öngyulladó hókotró esete után. 
Bizonyítékok, szemtanúk persze nem lesznek, 
igazság szerint ennek a nyílvesszőnek is hamuvá 
kellett volna porladnia, s akkor mindenki azt 
hinné, hogy hülyegyerekek unalmukban eldobál-
ták a cigicsikket. 

A tűzoltók viszont derekasan harcoltak a 
csatatéren, már amennyire az erejükből és 
felszereltségükből telik, mert hát felőlük is egyre 
több hír érkezik széles e hazában, hogy nem 
minden fenékig tejföl, ma már – több okból – ez 
a hivatás sem vonzó a fiatalok körében.

Ahogy a rendőrség plakát-arca is leszerelt, nem 
is értem, eddig hogyan viselték el ennyi fizetsé-
gért azt a sok mocskot, amit rájuk zúdít a 
kulturált magyar nép, mondjuk egy külvárosi 
bevetés alkalmával. A múltkor a netre is fölkerült, 
ahogy egy família legkisebb középső fiának 
letartóztatása alkalmával a családfő előbb 
örökítő anyagnak nevezte a rend őreit, majd az 
attak során megsérült plazmatévét is ki akarta 
fizettetni. Ne legyen kétségünk, Strasbourgban 
vagy máshol megítélnek majd valamennyi 
kártérítést, ahogy a gyereknek is, ha össze tud 
hozni egy ánégyes oldalnyi panaszlevelet a rossz 
börtönviszonyokra hivatkozva.
 
Persze, segítőkész ügyvédek mindig lesznek, az 
olaszliszkai eset beleégett a mindennapjainkba, 
az már senkit nem érdekel viszont, hogy egy 
család apa nélkül maradt. A lényeg, hogy jár a 
kártérítés, mert nem volt full HD-s a síkképernyős 
tévé a cellában, vagy a konditeremben föl volt 
szakadva a műbőr a fekvenyomó padon, netán túl 
vékony volt a rántott szelet a panír alatt.

Most viszont arról beszél ország-világ, járjon-e 
börtönbüntetés a gyújtogatóknak vagy a 
környezetszennyezőknek. Olyan képsorokat 
látni szinte nap mint nap, amitől a jobb érzésű 
emberek szíve elszorul, azoké, akik még egy 
csokipapírt sem dobtak a földre életükben. Mert 
így nevelték őket. Mert ez hozzátartozik egy 
európai ember intelligenciájához. 

Végül is majdnem épült egy börtön a város 
szélén, tehát nem kellett volna messzire kísérni 
az elkövetőket, csak hát a szerencse elpártolt 
Ózdtól, a szelek másfelé fújták a büntetés-vég-
rehajtó intézeteket. 

A tüzeket időközben szép csöndben eloltották, 
most újfent a lakosságot kell föltüzelni, jöhetnek 
az óriásplakátok az igazi ellenségeinkkel – ha már 
a spekuláns és az idült alkoholista fotóját el kellett 
távolítani –, akik az egész országot ránk akarják 
gyújtani, mert szembe mertünk szállni velük, 
szépen kiebrudaltuk őket a drága magyar 
anyaföldről. Pedig nem kellenek ide szemete-
lő-gyújtogató migránsok, megoldjuk ezt mi 
magunk („A magyarok nyilaitól ments meg, Uram, 
minket!”) az erdeinkkel, domboldalainkkal…

Farkas NándorLendvai Zsolt

 3.

Tavaszodik. Erről jó esetben a zöldellő fű és a 
rügyező fák árulkodnak. Felénk azonban 
egészen más, sajátos a helyzet: feketéllő 
mezők, füstölgő domboldalak, lángoló 

nádasok. Hamarabb tűnnek fel, mint az első 
melengető napsugarak. Gyerekcsíny, lusta 
gazda vagy vandálok? Akárki is kövesse el, 
jelentős károkat okoz.
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AZ IRODALOM
HUSZONÖT ÉVE
NEGYED ÉVSZÁZADOS JUBILEUMOT ÜNNEPELT

AZ ÓZDI SZÉP SZÓ IRODALMI KÖR

1994-et írunk. Április 11-én megalakul az 
Alkotó Képzőművészek és Írók Szövetsé-
gének Ózdi Regionális Csoportja. Balobás-
né Bodnár Katalin Gizella, Farkas Eleonó-
ra, Jacsó Éva és Kerékgyártó Mihály fog 
össze, hogy megalakítson egy olyan 
csoportot, amely nemcsak saját kedvére 
élteti az irodalmat, de alkot is. Tizennégy 
fővel indulnak el.

Ahogy telt-múlt az idő, a társaság igazi 
közösséggé kovácsolódott. Ez nemcsak a 
foglalkozások minőségén, de az általuk 
szervezett rendezvényeken is érződött – 
és érződik most is. Már a megalakulásuk 
utáni harmadik évben, 1997-ben, majd 
ʼ99-ben és 2006-ban országos találkozót 
szerveztek az AKIOSZ tagjainak. A csoport 
jelentősége tehát már akkor sem volt 
elhanyagolható.

Időközben nevet változtattak, immár Ózdi 
Szép Szó Irodalmi Körként ismerjük.             
Nagy hangsúlyt fektetnek az irodalom 
szeretetének terjesztésére, többek között 
ezért rendezik meg ötévente Aranytoll 
elnevezésű alkotói pályázatukat. Idén 
ötödik alkalommal tartották meg az ÓMI 
Városi Könyvtárban, amely a kezdetektől 
fogva helyet biztosít a kör munkájának. 

Se szeri, se száma azoknak a kiadványoknak, 
amelyek a kör tagjainak nevéhez fűződnek. 
Az egyik legaktívabb közülük Farkas Eleonó-
ra, akinek már tizenegy könyve jelent meg. 
És ha már a köteteknél tartunk, azt is fontos 
megemlíteni, hogy időről időre összeállíta-
nak egy-egy antológiát is. Huszonöt éves 
fennállásuk ünnepére is készítettek egyet, a 
hatodikat, amely a Gondolatok tárháza címet 
viseli. A könyv az emberi fájdalmakról, 
örömökről, szeretetről szól, illetve arról, hogy 

mindenki ugyanonnan indul, és végül 
ugyanoda tér vissza. A kötetet be is mutat-
ták születésnapi ünnepségükön, emellett 
Ózdi Szép Szó című irodalmi lapjuk ünnepi 
számát is megmutatták a nagyérdeműnek. 
Ebbe most tagjaik korai versei kerültek be, 
így tisztelegve a jubileum előtt.

Az Ózdi Szép Szó Irodalmi Kör egyébként 
nemcsak az elmúlt huszonöt évet ünnepli 
idén. Januárban, a Magyar Kultúra Napján 
elismerést vehettek át az Ózdi Művelődési 
Intézmények Igazgatótanácsától kulturá-
lis aktivitás kategóriában. A kör vezetője, 
Fazekasné Szabján Erika erre az egyik 
legbüszkébb. De büszke lehet arra is, hogy 
Ózdon van egy olyan szervezet, amely 
igyekszik az irodalmat közelebb hozni az 
emberekhez, rendezvényeik és kiadvá-
nyaik révén megismertetni a helyi és Ózd 
környéki szerzők munkáját az irodalom-
barátokkal. A hasonló csoportok egyik 
legfontosabb munkája az értékek közvetí-
tése, amelyre mindig nagy szükség van.



„RÁ KELL ÉREZNI,
HOGY AZ OLVASÁS ÖRÖM”
CSÖRGŐNÉ CSÉPÁNYI KRISZTINÁVAL
KÖNYVEKRŐL, OLVASÁSRÓL, KULTÚRÁRÓL

Állólámpa, a könyv illata, a papír zsizsegése, 
mai idegen szóhasználattal az olvasás 
„feelingje” mind részét képezik annak a 
légkörnek, amely Csörgőné Csépányi 
Krisztina könyvtárvezető pályáját, eddigi 
életútját meghatározta. Közeli szomszéd-
ként bámulatos hasonlóságként vallom 
ugyanezeket. Úgy tűnik, a könyvek 
számunkra és a hozzánk hasonló gondolko-
dásúaknak értéket jelentenek.

Miközben az ÓMI Városi Könyvtár a Szere-
tet Gyermekei Alapítvány Ózdi Szép Szó 
Irodalmi Köre fennállásának huszonötödik 
évfordulóját ünnepli, az intézmény vezető-
jével régi ismerősként beszélgetünk kultú-
ráról, munkáról, családról. Ugyancsak közös 
álláspontunk, hogy a mára visszaszoruló 
könyvolvasás ellenére fontos, hogy a 
művek elérhető közelségben, kéznél legye-
nek, s nem csupán díszletként szolgálva, 
valóban mindennapi használati tárgyként 
tekintsünk rájuk. Az eredetileg pedagógus-
nak készülő Kriszti komolyan gondolja,  
„meg kell találni azt a művet, amely által   
valaki ráérez arra, hogy az olvasás öröm.”                         
Számomra pedig ezt hallani öröm, látva 
optimizmusát, a munkatársak összeszokott 
csapatmunkáját és a felkínált programokat. 

A kitalált és saját ötletekkel megvalósított 
foglalkozások egyik célcsoportját ennek 
megfelelően azok az óvodások és kisiskolá-
sok alkotják, akiket ilyen alkalmakkor is 
próbálnak a könyvtár dolgozói olvasásra 

nevelni részben ismeretterjesztő, részben 
meseszerű módon. Szintén ezért vesznek 
részt rendszeresen gyermeknapokon, külön-
böző óvodai napokon, városi rendezvénye-
ken, amelyeken mindig vannak kézműves 
foglalkozások, és van mesekuckó is a gyere-
kek részére. Pedagóguskörökben kiemelten 
fontosnak tarthatjuk ezeket a tevékenysége-
ket, pláne ha arra a hat évvel ezelőtt publikált 
jelentésre gondolunk, amely szerint a 
magyarországi fiatalok közel harmada beval-
lottan soha nem vesz könyvet a kezébe.
 
Csörgőné Csépányi Krisztina jó szakmai 
„örökséget” vett át 2018 novemberében, 
azonban vezetői pozícióját megelőzően már 
1988 augusztusától itt dolgozik. A munka-
folyamatok ismertetése nagyfokú szakmai-
ságról és hozzáértésről tanúskodik, amit a 
dolgozók szakképzettsége is alátámaszt: 
sokrétű szolgáltató tevékenységük során 
számos könyvtárral együttműködve végez-
nek könyvtárközi kölcsönzést, katalogizá-
lást, vagy éppen a tanulókat, hallgatókat 
segítő szakirodalom-figyelést 102 ezret is 
meghaladó könyvállománnyal rendelkezve.

Kriszti felsőfokú végzettségét az egri – 
akkori nevén – Eszterházy Károly Főiskola 
könyvtáros szakán szerezte, informatika 
szakiránnyal. Kölcsönző, feldolgozó majd 
tájékoztató könyvtárosi munkáján túl 
rendezvényszervezéssel is foglalkozott. 
Elég, ha a helyben megtekinthető számos 
kiállításra, egyes középiskolás programokra 
vagy író-olvasó találkozókra gondolunk.                            

A könyvtárban évek óta nagy sikerrel 
zajlanak olyan folyamatos időszaki progra-
mok mint a Világjárók, vagy a 2011-ben 
elindított „Kitekintő – avagy ablak a térség-
re” elnevezésű sorozatok. Az utóbbi kezde-
ményezés talán az egyik legérdekesebb 
számára is, hiszen környező falvaink 
megismerése sokszor merőben új informá-
ciókat adhat. „Egyes, ma is élő, ám évszáza-
dos múltra visszatekintő mesterségekkel is itt 
ismerkedtem meg” – mondja örömmel a 

könyvtár vezetője. Egy másik, olvasók által 
kedvelt időszakos előadássorozat a Világjá-
rók, ahol távoli vidékek, túrák, kalandok 
szereplőivel találkozhatnak az érdeklődők. 
Ilyen extrém prezentációs vetítés volt 
például a „Börzsönytől a Himalájáig” címet 
viselő program 2016-ban, ahol szó esett a 
hegy- és sziklamászás szépségeiről, nehéz-
ségeiről az érdeklődők előtt. Az egzotikus 
tájakra eljutott – többnyire helyi, vagy 
Ózdhoz kötődő – utazók vetített képes 
élménybeszámolója mellett olykor kiállítás 
formájában is megtekinthették a látogatók 
a helyszínen készült fotókat.
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A honismereti tudásbővítés helyben igen 
gazdag gyűjteménnyel is elérhető: a Helytör-
ténet részlegben folyóiratok, helyi lapok, 
kéziratként leadott szakdolgozatok, 
pályaművek és egyéb, meg nem jelent 
dokumentumok között kutathatunk. Emellett 
a Tájékoztató, a Szakirodalmi, a Beiratkozási 
és kölcsönző övezet, a Feldolgozó terület, 
illetve a Gyermekkuckó alkotja az intézmény 
struktúráját. A Petőfi téren található 
intézmény fiókkönyvtára az Árpád vezér úton 
működik, biztosítva e városrész, illetve az 
Újváros tér könyvtári ellátását. Mindemellett 
a térség huszonhat településének könyvtári 
munkáját koordinálja, felügyeli, és segíti a II. 
Rákóczi Ferenc Megyei és Városi Könyvtár 
megbízásából. A könyvtár büszke arra, hogy a 
felsőoktatásban tanulók visszajelzései 
pozitívak: mind a rendelkezésre álló 
szakkönyvek, mind az elérhető egyéb 
forrásanyag bőséges, a munkatársak segítő-
készsége pedig még inkább segíti a munkát.

Miskolci Egyetem Gépészmérnöki és 
Informatikai Karának Járműmérnöki 
alapszakán tanul, míg Réka a Miskolci 
Bartók Béla Zene- és Táncművészeti 
Szakgimnázium tanulójaként a kortárs 
modern tánc alapjait sajátítja el. A család 
szeret együtt járni színházba, olykor 
moziba, úgy tűnik tehát, hogy a neveltetési 
irányban számos hasonlóság lelhető fel a 
generációk között.

Helytállni egy megváltozott, a digitalizációval 
rohamosan fejlődő világban, és közben 
gyerekekkel, felnőttekkel foglalkozni, 
számukra kulturális programokat szervezni 
és közösségi teret alkotni, ez minden könyv-
táros célja. A könyvtárak (és múzeumok) 
feladatai napjainkra átalakultak, mégis közös 
feladatunk a személyközeliség megőrzése, a 
szövegértésben – mára már nem csupán – a 
gyerekeket segítő olvasás népszerűsítése, 
megannyi ismeretterjesztő rendezvény 
szervezése. Ózdon a helyi kultúra számos 
ága megtalálható, a könyvtár erősítő szerepe 
pedig nagyban hozzájárul ehhez. Pláne, ha 
elhivatott vezetője van, akinek nem (csupán) 
feladatköri, hanem meggyőződés-alapú ez a 
fajta szemlélet és látásmód.

Habár saját bevallása szerint személyisé-
gében ne is keressek szokatlan, pláne kirívó 
vonásokat, ám ez nem is volt célom. Az 
emberi, őszinte és nyílt tekintet az, amit 
évek óta változatlannak látok, és amely az 
igazi „lényeghordozó”. Csörgőné Csépányi 
Krisztina aktívan tevékenykedik szabadide-
jében, hiszen a sport az egész családjára 
nézve meghatározó. Ő maga közel húsz 
évig kézilabdázott Ózdon, míg férje az 
NB1-ben is játszott. „Ma már inkább az 
amatőr teke, ami leköti a figyelmem” – 
mondja mosolyogva Kriszti, utalva a helyi 
bajnokságra, amelyen barátnőivel elindul-
tak; igaz, nevetve utal rá, hogy nem az 
eredmény, hanem a részvétel a fontos. 
Gyermekeire a legbüszkébb ugyanakkor: 
Zsombor, aki szintén kézilabdás (jelenleg 
Kazincbarcikán) hétéves kora óta, ma a 
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foglalkozások egyik célcsoportját ennek 
megfelelően azok az óvodások és kisiskolá-
sok alkotják, akiket ilyen alkalmakkor is 
próbálnak a könyvtár dolgozói olvasásra 
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meseszerű módon. Szintén ezért vesznek 
részt rendszeresen gyermeknapokon, külön-
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ken, amelyeken mindig vannak kézműves 
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„örökséget” vett át 2018 novemberében, 
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akkori nevén – Eszterházy Károly Főiskola 
könyvtáros szakán szerezte, informatika 
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kéziratként leadott szakdolgozatok, 
pályaművek és egyéb, meg nem jelent 
dokumentumok között kutathatunk. Emellett 
a Tájékoztató, a Szakirodalmi, a Beiratkozási 
és kölcsönző övezet, a Feldolgozó terület, 
illetve a Gyermekkuckó alkotja az intézmény 
struktúráját. A Petőfi téren található 
intézmény fiókkönyvtára az Árpád vezér úton 
működik, biztosítva e városrész, illetve az 
Újváros tér könyvtári ellátását. Mindemellett 
a térség huszonhat településének könyvtári 
munkáját koordinálja, felügyeli, és segíti a II. 
Rákóczi Ferenc Megyei és Városi Könyvtár 
megbízásából. A könyvtár büszke arra, hogy a 
felsőoktatásban tanulók visszajelzései 
pozitívak: mind a rendelkezésre álló 
szakkönyvek, mind az elérhető egyéb 
forrásanyag bőséges, a munkatársak segítő-
készsége pedig még inkább segíti a munkát.

Miskolci Egyetem Gépészmérnöki és 
Informatikai Karának Járműmérnöki 
alapszakán tanul, míg Réka a Miskolci 
Bartók Béla Zene- és Táncművészeti 
Szakgimnázium tanulójaként a kortárs 
modern tánc alapjait sajátítja el. A család 
szeret együtt járni színházba, olykor 
moziba, úgy tűnik tehát, hogy a neveltetési 
irányban számos hasonlóság lelhető fel a 
generációk között.

Helytállni egy megváltozott, a digitalizációval 
rohamosan fejlődő világban, és közben 
gyerekekkel, felnőttekkel foglalkozni, 
számukra kulturális programokat szervezni 
és közösségi teret alkotni, ez minden könyv-
táros célja. A könyvtárak (és múzeumok) 
feladatai napjainkra átalakultak, mégis közös 
feladatunk a személyközeliség megőrzése, a 
szövegértésben – mára már nem csupán – a 
gyerekeket segítő olvasás népszerűsítése, 
megannyi ismeretterjesztő rendezvény 
szervezése. Ózdon a helyi kultúra számos 
ága megtalálható, a könyvtár erősítő szerepe 
pedig nagyban hozzájárul ehhez. Pláne, ha 
elhivatott vezetője van, akinek nem (csupán) 
feladatköri, hanem meggyőződés-alapú ez a 
fajta szemlélet és látásmód.

Habár saját bevallása szerint személyisé-
gében ne is keressek szokatlan, pláne kirívó 
vonásokat, ám ez nem is volt célom. Az 
emberi, őszinte és nyílt tekintet az, amit 
évek óta változatlannak látok, és amely az 
igazi „lényeghordozó”. Csörgőné Csépányi 
Krisztina aktívan tevékenykedik szabadide-
jében, hiszen a sport az egész családjára 
nézve meghatározó. Ő maga közel húsz 
évig kézilabdázott Ózdon, míg férje az 
NB1-ben is játszott. „Ma már inkább az 
amatőr teke, ami leköti a figyelmem” – 
mondja mosolyogva Kriszti, utalva a helyi 
bajnokságra, amelyen barátnőivel elindul-
tak; igaz, nevetve utal rá, hogy nem az 
eredmény, hanem a részvétel a fontos. 
Gyermekeire a legbüszkébb ugyanakkor: 
Zsombor, aki szintén kézilabdás (jelenleg 
Kazincbarcikán) hétéves kora óta, ma a 
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KOKTÉLKEVERŐ SIKER
MEGVÉDTE CÍMÉT, 2019-BEN IS ÓZDI LÁNY LETT
IBIZA KOKTÉLKEVERŐ BAJNOKA

Dániel Melinda több éve 
Spanyolországban él, és 
egy étteremben dolgo-
zik. Tavalyi sikere után 
nem volt kérdés számá-
ra újra nevezni az                                   
egyik népszerű ibizai 
hotel által meghirdetett 
megmérettetésre. Sőt, 
pár nappal később ezt 
megkoronázva a legjobb 
dekorációért járó díjat                          
is bezsebelte a 66.                           
Koktélkeverő Bajnoksá-
gon Palma de Mallorcán.                                   

FOTÓ: BERTALAN CSABA

A fiatal hölgynek a viadalokon a kisebb 
szigetek koktélkeverőivel kellett megmér-
kőznie. A feladatuk, hogy öt azonos össze-
tételű italt készítsenek el díszítéssel 
huszonkét perc alatt. Koktélja ezúttal málna 
ízű ginből, frissen facsart lime-ból, almalé-
ből, eperszirupból, banánlikőrből és kék 
teából állt. Melinda egy ideje DJ-skedik is, 
Amelyn előadónéven zenél, így erre a névre 
is keresztelte az általa kitalált italt. Utóbbi 
megmérettetésen az előírások miatt 
módosítania kellett koktélját, viszont az 

már nem adta vissza azt az ízvilágot, 
amelyet szeretett volna, a díszítést 
azonban tovább gondolta, amely végül is 
meghozta az általa vártakat. A viadalon 
négy kategóriában hirdettek eredményt, 
értékeltek összetettben, kiemelték a 
legjobb technikát, ízvilágot és dekorációt.               
A zsűri végül a legszebb kreációnak járó 
elismeréssel díjazta az ózdi lány törekvése-
it. A Melinda Cocktail’s elnevezésű közössé-
gi oldalon bárki figyelemmel kísérheti a 
fiatal hölgy munkáját.

Alabán Péter
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1. Az idézet első sora. 11. Hajóhad. 12. Errefele! 13. Fehér ital.                              
14. Egyesült Királyság angol rövidítése. 15. Ibsen drámája. 18. Numero 
röviden. 20. Névelő. 21. Amerikai sorozatszínésznő (Ellen). 22. Game 
over röviden. 23. Év, angolul. 24. Helyrag, -ról párja. 25. Kirí a környeze-
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FÜGGŐLEGES MEGHATÁROZÁSOK:

1. Az idézet harmadik sora. 2. Holland autók jelzése. 3. Te angolul. 
4. Ölel. 5. Lomtárban van! 6. Központi égitest. 7. Emberi bőrszín.                 
8. Értékes bunda szőrméje. 9. Üres motyó! 10. Erejéből veszít.                
16. Idejekorán. 17. Az idézet második sora. 19. Elvonultan élő 
ember. 24. Női név, jelentése: bárány. 28. Becézett Emese.                            
31. Határozószó, az állapot nem zárult le, tart. 32. Néma tipegő!     
34. Szávába ömlik. 38. Fél líra! 39. Elege van belőle.
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ÓRA KÖZÖTT. A 2. SZÁMBAN MEGJELENT REJTVÉNY HELYES MEGFEJTÉSE: NYUSZI, BÁRÁNY, BARKA. 
NYERTES: HOLLÓ ANDRÁS, ÓZD. GRATULÁLUNK!
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VILLÁMGYORS TANKOLÁS
PRÉMIUM ÜZEMANYAG
DISZKONT ÁRAK
0-24-ES NYITVATARTÁS

orangesoil.hu

ÓZD! HAMAROSAN ÖNKISZOLGÁLÓ 
BENZINKUTAT NYITUNK!

@orangesoil

OTT VAGYUNK
- HELYBEN, TÉRBEN, IDŐBEN



sabb elismerésével, a Prima Primissima 
díjjal méltatta évtizedes munkásságukat. 

– Nagyon boldog voltam, hogy zenélhet-
tem velük, nekem fontos volt, hogy zenél-
jek. Mert anélkül? Felkészülsz az órákra, 
megy a mindennapi rutin, aztán haza-
mész, és a zenével mi lesz? Nem volt elég, 
hogy éneket tanítok, kellett az aktív zene. 
Muszáj volt zenélnem. Egyébként a mai 
napig érzem ezt a belső kényszert. Ezt 
nem lehet abbahagyni! – mondta Attila, 
és ahogyan mesélt, felvillantak előttem 
az iskolai ünnepségek, és akkor rájöttem, 
hogy amit ezeken a műsorokon láttunk, 
hallottunk, az mind-mind az ő zenei 
elkötelezettségének és tehetségének a 
megnyilvánulása.
 
– Igen, részben az én szerzeményeim, de a 
feleségem, Vanda álmodta meg ezeknek a 
színdaraboknak, meséknek a dramaturgiáját. 
Igazán szerencsés embernek mondhatom 
magam, hiszen a mai napig a legjobb barátom 
és a legjobb társam a feleségem, Vanda. 
Végig mellettem állt és támogatott, és ha 
kellett, a zeneszerzésben is segített mint 
szövegíró. Ő is hisz a 
házasság intézményé-
ben, azon kevesek közé 
tartozunk, akik nem 
váltak el, és nem ment 
tönkre a kapcsolatuk. 
Harminc éve találtunk 
egymásra, és most is 
ugyanolyan, mint 
régen, ő ismer engem a 
legjobban.

Mintegy varázsütésre 
kopogtak az ajtón,                  
és huncut mosollyal 
megjelent Vanda, aki 

pedig állandó, versek, mesék várják, hogy 
végleges formájukba öntve mások által is 
elérhetővé tegyem őket.
 
És az Attilában élő belső kényszer tovább 
dolgozik, a képzeletbeli fiókban újabb 
albumokra való megzenésített vers várja, 
hogy mások lelkébe is harmóniát hozzon. 
Mert Attila lelkében tényleg ott van az a 
dallam, amitől vagy táncra perdül, aki 
hallja, vagy megnyugvást talál, ha 
szelídebb dallamokra vágyik. Mert 
ahogyan mondta, az élete mindig is két 
szálon futott, amelynek egyik része 
örökre a zenéé marad.

igaz, határozottan tiltako-
zott, hogy közös képet 
készítsek, és megemlít-
sem, de meg kell tennem. 
Mert az addigi tétovaság 
– és a riport miatti lámpa-
láz – rögtön eltűnt Attilá-
ról. Mint amikor a kirakós 
utolsó darabja is a helyére 
kerül, s feltárul előttünk a 
teljes kép. Ezt az egysé-
get valósították meg 
Attila első önálló lemezén 
is, amit csak ajánlani 
tudok mindenkinek.
 
– A Házastánc album 
2006-ban jelent meg, és 
tulajdonképpen az arlói 
tábornak köszönhetem. 
Egy ottani oktató 
ajánlotta föl a finanszí-
rozást, aki szerette a 

zenénket, és nagyon tetszett neki, ahogy 
énekelek. Éltem a lehetőséggel, és Vanda 
segítségével, akinek a teljes album szöve-
gét köszönhetem, megszületett a CD. 
Természetesen a hangszerelésben 
segítettek a régi zenésztársaim. Közel 
hároméves munka előzte meg, közben 
ismét főiskolás lettem az ELTE Bárczi 
Gusztáv Gyógypedagógiai Karán. Eléggé 
le voltam kötve abban az időben, délelőtt 
tanítás az iskolában, hétvégenként a 
főiskola, és közben valamikor, sokszor 
éjszaka a zeneszerzés.
 
A szólólemezzel Attila egyben visszatért 
a gyökereihez, mely közelebb áll a 
megzenésített versekhez, mint az auten-
tikus népzenéhez.
 
– Igen, hozzám közelebb áll, ha nekem ki 
kell találni valamit – és jött is rögtön a 
megerősítés Vandától: inkább zeneszer-
ző, aki sok éve már, az iskolában is jegyzi 
az ünnepi műsorok dallamait. – Igaz, már 
nem zenélek a Gajdosban, de továbbra is 
megmaradt a népzenei vonal, a miskolci 
Szinva kísérőzenekarában. A zeneszerzés 

A város egyik iskolájában találkoztam 
először Horváth Attilával. Tekintélyt 
parancsoló bajuszával, mosolyával, 
messziről felismerhető járásával, mely 
megfontolt, kicsit álmodozó, kicsit tétova, 
csendes. Aztán nem sokkal később, egy 
iskolai rendezvényen gitárjátékát és 
hangját is hallhattam, s rögtön tudtam, 
nem először hallom. Kis keresgélés, 
kutatás után sikerült is beazonosítanom a 
tőlünk nem is olyan messzi, egri Gajdos 
Zenekar tagjaként. 

– Sokáig Egerhez kötött az élet, sok szállal, 
amelyek mind-mind meghatározó kötelékek 
voltak. ’84-ben végeztem a főiskolán, és ott is 
maradtam tanítani. Egészen ’96-ig éltünk ott 
feleségemmel, Vandával, aki szintén ott lett 
pedagógus. Két szálon futott az életem, volt a 
zene, és volt az iskola. És ez így van a mai 
napig – mondta teljes természetességgel 
Attila, majd folytatta az emlékezést. – Nekem 
mindkettő hivatás, a zene és az is, hogy gyere-
keket tanítok. A zenélés mindig is a vágyam 
volt, főként zenekarban, ahol nem egyedül 
játszom a hangszeremmel. Már a főiskolán is 
volt egy zenekarunk, főként verseket zenésí-
tettünk meg. A népzenével kicsit később, 

Fajcsák Attila hatására 
kezdtem foglalkozni. Ő és az 
akkori Kaloda együttes 
népzenével foglalkozott, 
igaz, nem autentikus népze-
nét játszottak, hanem feldol-
gozásokat, de akkor is 
teljesen más dallamokkal, 
mint amivel én addig 
zenéltem. Ők népzenei 
vonalon működtek, nem 
tudtam, mit kell benne 
csinálni, nem tudtam, milyen 
hangszeren kell játszani, de 
igent mondtam. 

Ekkor kezdődött Attila 
életében az a harminc évig tartó korszak, ami 
a népzenéhez kötötte. Néhány évig mint a 
Kaloda együttes zenéltek, majd tagcserék és 
egy kisebb iránymódosítás után létrehozták 
a Gajdos Zenekart.
 
– Az együttesben gitáron és kobozon játszot-
tam. Eleinte feldolgozásokat játszottunk, 
majd Okos Tibor csatlakozása után, ’86-ban 
megalakult a Gajdos együttes, onnantól 
kezdtünk el igazából autentikus népzenével 
foglalkozni, jobban elmélyültünk a gyűjtések-
ben, a felvételekben, és vonós 
zenét játszottunk, abban a 
felállásban lettem én bőgős – 
mondta mosolyogva Attila a 
hangszerváltásokat.
 
Aztán kiderült, miért termé-
szetes ez számára, már 
gyerekként belecsöppent a 
zene világába, hiszen az ózdi 
zeneiskola növendékeként 
gordonkán tanult hangsze-
res játékot, a későbbi tanul-
mányai során ismerkedett 
meg a klasszikus nagybőgő-
vel, majd a gitárral.
 

Majd, híven a mai kor szelleméhez, 
beszélgetés közben megnéztük a zenekar 
honlapját, ahol kronologikus rendben 
megismerhető a történetük. A régi képek 
felelevenítették Attilában az emlékeket, 
és jöttek a sztorik a próbákról, fellépések-
ről, táborokról, és persze a stúdiófelvéte-
lekről, táncházakról és egykori zenésztár-
sakról.
 
– Sokat zenéltünk közönségnek, nemcsak 
magunknak próbáltunk, hosszú évekig mi 
zenéltünk – vagy ahogy Fajcsák Attila 
fogalmazott évekkel ezelőtt –, csaptuk a 
ricsajt az arlói Suvadáson, Lajosmizsén a 
Csutorás táborban, és egyszer a Kaláka 
Fesztivál házigazdái is mi voltunk. 

Az autentikus és feldogozott népzenével 
bejárták nemcsak az országot, hanem 
Európát is. Igazi elismerésként emelte ki 
Attila, hogy első körben megkapták az 
akkoriban szükséges előadói engedélyt az 
ORI-tól 1991-ben, mint Gajdos Zenekar. 
’93-ban pedig a Népművészet Ifjú Mestere 
címet, amit Osvai Imre, Kodály Zoltán 
egykori tanítványa adott át nekik. Eger 
város pedig a folyamatos támogatás 
mellett 2010-ben a megye egyik legrango-

A ZENE SZOLGÁLATÁBAN - HORVÁTH ATTILA  
MODERN KOROK REGŐSE 

„Nem kínálok új világot, csak azt mutatom meg, hová állj, hogy úgy lásd, ahogyan mi látjuk. Színesnek, 
kecsesnek, mesésnek, egy igazi kalandnak, amit nem félünk élni. Megélni, megtapasztalni, ha kell irá-
nyítani, változtatni. Nem forgatjuk ki négy sarkából a világot, csak átfestjük, átalakítjuk, kiszínezzük, 
újragondoljuk. Csak egy kicsit, és csak a részleteket, hogy szebb legyen.”

Így indult útjára két évvel ezelőtt a Hobbizóna – Kilátó rovat.              
Az eltelt időben igyekeztünk minél színesebb hétköznapokat 
varázsolni az otthonokba, kézműves hobbizókkal vagy éppen 
szerény profikkal. Mostani beszélgetőpartnerem nem tartozik a 

szigorúan vett kézművesek táborába, de több szállal is kapcso-
lódik ehhez a világhoz. Az viszont teljes mértékben igaz, hogy ha 
az ő szemével nézzük a világot, eltűnnek a szürke hétköznapok, 
és az élet valóban színes lesz, és valóban egy igazi kaland.
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# PALETTA Kulturális programok

Azurexpressz – filmvetítés
Nemzeti Filmtörténeti Élménypark

máj 03.
14.00

Agyag örökké – kiállításmegnyitó
Olvasó

máj 03.
17.00

Fazekasság – műhelyfoglalkozás
Olvasó

máj 04.
09.00

Hair
Olvasó

máj 05.
18.00

Holdárnyék könyvbemutató
ÓMI Városi Könyvtár

máj 06.
16.30

Kitekintő – ablak a térségre:
Borsodbóta bemutatkozik
ÓMI Városi Könyvtár

máj 08.

16.00

Angol filmnap
Nemzeti Filmtörténeti Élménypark

máj 10.
09.00

Táncterápia – filmvetítés
Nemzeti Filmtörténeti Élménypark

máj 10.
19.00

Művészeti műhely gyerekeknek
ÓMI Városi Könyvtár 

máj 13.
16.00

Színzsongás – kiállításmegnyitó
Olvasó

máj 17.
17.00

A tánc világnapja
Olvasómáj 18.

Elsietett házasság – filmvetítés 
Nemzeti Filmtörténeti Élménypark

máj 18.
14.00

Dr. Hétköznap: Jól érzed magad?
ÓMI Városi Könyvtár

máj 21.
17.00

Barkó erőpróba – gyerekprogram
Gyártörténeti Emlékpark

máj 22.
10.00

A barkóség népélete 
az 1960-as években – Múltidéző klub
Ózdi Muzeális Gyűjtemény

máj 22.

16.30

Barkó táncház: M&M zenei klub
Ózdi Muzeális Gyűjtemény

máj 22.
18.00

Kunt Ernő időszaki kiállítása
Ózdi Muzeális Gyűjtemény

máj 23.
17.00

Silvio és a többiek – filmvetítés
Nemzeti Filmtörténeti Élménypark

máj 24.
19.00

IV. Hétvölgy Fesztivál
24-26.

Művészeti műhely gyerekeknek
ÓMI Városi Könyvtár

máj 27.
16.00

Könnyű leckék
– filmvetítés és közönségtalálkozó
Nemzeti Filmtörténeti Élménypark

máj 31.

18.00

máj

B. Zsóka

sabb elismerésével, a Prima Primissima 
díjjal méltatta évtizedes munkásságukat. 

– Nagyon boldog voltam, hogy zenélhet-
tem velük, nekem fontos volt, hogy zenél-
jek. Mert anélkül? Felkészülsz az órákra, 
megy a mindennapi rutin, aztán haza-
mész, és a zenével mi lesz? Nem volt elég, 
hogy éneket tanítok, kellett az aktív zene. 
Muszáj volt zenélnem. Egyébként a mai 
napig érzem ezt a belső kényszert. Ezt 
nem lehet abbahagyni! – mondta Attila, 
és ahogyan mesélt, felvillantak előttem 
az iskolai ünnepségek, és akkor rájöttem, 
hogy amit ezeken a műsorokon láttunk, 
hallottunk, az mind-mind az ő zenei 
elkötelezettségének és tehetségének a 
megnyilvánulása.
 
– Igen, részben az én szerzeményeim, de a 
feleségem, Vanda álmodta meg ezeknek a 
színdaraboknak, meséknek a dramaturgiáját. 
Igazán szerencsés embernek mondhatom 
magam, hiszen a mai napig a legjobb barátom 
és a legjobb társam a feleségem, Vanda. 
Végig mellettem állt és támogatott, és ha 
kellett, a zeneszerzésben is segített mint 
szövegíró. Ő is hisz a 
házasság intézményé-
ben, azon kevesek közé 
tartozunk, akik nem 
váltak el, és nem ment 
tönkre a kapcsolatuk. 
Harminc éve találtunk 
egymásra, és most is 
ugyanolyan, mint 
régen, ő ismer engem a 
legjobban.

Mintegy varázsütésre 
kopogtak az ajtón,                  
és huncut mosollyal 
megjelent Vanda, aki 

pedig állandó, versek, mesék várják, hogy 
végleges formájukba öntve mások által is 
elérhetővé tegyem őket.
 
És az Attilában élő belső kényszer tovább 
dolgozik, a képzeletbeli fiókban újabb 
albumokra való megzenésített vers várja, 
hogy mások lelkébe is harmóniát hozzon. 
Mert Attila lelkében tényleg ott van az a 
dallam, amitől vagy táncra perdül, aki 
hallja, vagy megnyugvást talál, ha 
szelídebb dallamokra vágyik. Mert 
ahogyan mondta, az élete mindig is két 
szálon futott, amelynek egyik része 
örökre a zenéé marad.

igaz, határozottan tiltako-
zott, hogy közös képet 
készítsek, és megemlít-
sem, de meg kell tennem. 
Mert az addigi tétovaság 
– és a riport miatti lámpa-
láz – rögtön eltűnt Attilá-
ról. Mint amikor a kirakós 
utolsó darabja is a helyére 
kerül, s feltárul előttünk a 
teljes kép. Ezt az egysé-
get valósították meg 
Attila első önálló lemezén 
is, amit csak ajánlani 
tudok mindenkinek.
 
– A Házastánc album 
2006-ban jelent meg, és 
tulajdonképpen az arlói 
tábornak köszönhetem. 
Egy ottani oktató 
ajánlotta föl a finanszí-
rozást, aki szerette a 

zenénket, és nagyon tetszett neki, ahogy 
énekelek. Éltem a lehetőséggel, és Vanda 
segítségével, akinek a teljes album szöve-
gét köszönhetem, megszületett a CD. 
Természetesen a hangszerelésben 
segítettek a régi zenésztársaim. Közel 
hároméves munka előzte meg, közben 
ismét főiskolás lettem az ELTE Bárczi 
Gusztáv Gyógypedagógiai Karán. Eléggé 
le voltam kötve abban az időben, délelőtt 
tanítás az iskolában, hétvégenként a 
főiskola, és közben valamikor, sokszor 
éjszaka a zeneszerzés.
 
A szólólemezzel Attila egyben visszatért 
a gyökereihez, mely közelebb áll a 
megzenésített versekhez, mint az auten-
tikus népzenéhez.
 
– Igen, hozzám közelebb áll, ha nekem ki 
kell találni valamit – és jött is rögtön a 
megerősítés Vandától: inkább zeneszer-
ző, aki sok éve már, az iskolában is jegyzi 
az ünnepi műsorok dallamait. – Igaz, már 
nem zenélek a Gajdosban, de továbbra is 
megmaradt a népzenei vonal, a miskolci 
Szinva kísérőzenekarában. A zeneszerzés 

A város egyik iskolájában találkoztam 
először Horváth Attilával. Tekintélyt 
parancsoló bajuszával, mosolyával, 
messziről felismerhető járásával, mely 
megfontolt, kicsit álmodozó, kicsit tétova, 
csendes. Aztán nem sokkal később, egy 
iskolai rendezvényen gitárjátékát és 
hangját is hallhattam, s rögtön tudtam, 
nem először hallom. Kis keresgélés, 
kutatás után sikerült is beazonosítanom a 
tőlünk nem is olyan messzi, egri Gajdos 
Zenekar tagjaként. 

– Sokáig Egerhez kötött az élet, sok szállal, 
amelyek mind-mind meghatározó kötelékek 
voltak. ’84-ben végeztem a főiskolán, és ott is 
maradtam tanítani. Egészen ’96-ig éltünk ott 
feleségemmel, Vandával, aki szintén ott lett 
pedagógus. Két szálon futott az életem, volt a 
zene, és volt az iskola. És ez így van a mai 
napig – mondta teljes természetességgel 
Attila, majd folytatta az emlékezést. – Nekem 
mindkettő hivatás, a zene és az is, hogy gyere-
keket tanítok. A zenélés mindig is a vágyam 
volt, főként zenekarban, ahol nem egyedül 
játszom a hangszeremmel. Már a főiskolán is 
volt egy zenekarunk, főként verseket zenésí-
tettünk meg. A népzenével kicsit később, 

Fajcsák Attila hatására 
kezdtem foglalkozni. Ő és az 
akkori Kaloda együttes 
népzenével foglalkozott, 
igaz, nem autentikus népze-
nét játszottak, hanem feldol-
gozásokat, de akkor is 
teljesen más dallamokkal, 
mint amivel én addig 
zenéltem. Ők népzenei 
vonalon működtek, nem 
tudtam, mit kell benne 
csinálni, nem tudtam, milyen 
hangszeren kell játszani, de 
igent mondtam. 

Ekkor kezdődött Attila 
életében az a harminc évig tartó korszak, ami 
a népzenéhez kötötte. Néhány évig mint a 
Kaloda együttes zenéltek, majd tagcserék és 
egy kisebb iránymódosítás után létrehozták 
a Gajdos Zenekart.
 
– Az együttesben gitáron és kobozon játszot-
tam. Eleinte feldolgozásokat játszottunk, 
majd Okos Tibor csatlakozása után, ’86-ban 
megalakult a Gajdos együttes, onnantól 
kezdtünk el igazából autentikus népzenével 
foglalkozni, jobban elmélyültünk a gyűjtések-
ben, a felvételekben, és vonós 
zenét játszottunk, abban a 
felállásban lettem én bőgős – 
mondta mosolyogva Attila a 
hangszerváltásokat.
 
Aztán kiderült, miért termé-
szetes ez számára, már 
gyerekként belecsöppent a 
zene világába, hiszen az ózdi 
zeneiskola növendékeként 
gordonkán tanult hangsze-
res játékot, a későbbi tanul-
mányai során ismerkedett 
meg a klasszikus nagybőgő-
vel, majd a gitárral.
 

Majd, híven a mai kor szelleméhez, 
beszélgetés közben megnéztük a zenekar 
honlapját, ahol kronologikus rendben 
megismerhető a történetük. A régi képek 
felelevenítették Attilában az emlékeket, 
és jöttek a sztorik a próbákról, fellépések-
ről, táborokról, és persze a stúdiófelvéte-
lekről, táncházakról és egykori zenésztár-
sakról.
 
– Sokat zenéltünk közönségnek, nemcsak 
magunknak próbáltunk, hosszú évekig mi 
zenéltünk – vagy ahogy Fajcsák Attila 
fogalmazott évekkel ezelőtt –, csaptuk a 
ricsajt az arlói Suvadáson, Lajosmizsén a 
Csutorás táborban, és egyszer a Kaláka 
Fesztivál házigazdái is mi voltunk. 

Az autentikus és feldogozott népzenével 
bejárták nemcsak az országot, hanem 
Európát is. Igazi elismerésként emelte ki 
Attila, hogy első körben megkapták az 
akkoriban szükséges előadói engedélyt az 
ORI-tól 1991-ben, mint Gajdos Zenekar. 
’93-ban pedig a Népművészet Ifjú Mestere 
címet, amit Osvai Imre, Kodály Zoltán 
egykori tanítványa adott át nekik. Eger 
város pedig a folyamatos támogatás 
mellett 2010-ben a megye egyik legrango-


